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تقدیر خانواده شهدای حادثه 
تروریستی كرمان از اقدامات 

ارزشمند بیمه دانا 

شرکت بیمه دانا با پرداخت غرامت فوت به 
و  کرمان  تروریستی  حادثه  قربانیان  خانواده 
پوشش کامل بیمه درمان مجروحان این حادثه، 

به تعهدات بیمه ای خود عمل کرده است. 
 این شرکت در راستای ایفای نقش مسئولیت 
خود  بیمه ای  تعهدات  به  عمل  و  اجتماعی 
بلافاصله پس از وقوع حادثه ناگوار تروریستی 
در سالگرد شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی 
و  بررسی  برای  را  ویژه ای  تیم  کرمان،  در شهر 
پرداخت  و  مجروحان  وضعیت  به  رسیدگی 
شهدای  خانواده  به  فوت  غرامت  خسارت 
دانش آموز و حادثه دیدگان فرهنگی و دانش آموز 

به این شهر اعزام کرد. 
در همین راستا، دکتر رضا جعفری مدیرعامل 
بیمه دانا و هیئت همراه در سفر به کرمان، ضمن 
ابراز تسلیت و همدردی با خانواده های داغدار و 
عیادت و دلجویی از مجروحان و حادثه دیدگان 
اسرع  در  داد  دستور  تروریستی،  عملیات  این 
وقت، تمامی ظرفیت ها و امکانات شعبه کرمان 
و شهر تهران در جهت مداوا و کمک به درمان 

مجروحان این حادثه، به کار گرفته شود. 
بیمه دانا پس از پرداخت خسارت غرامت فوت 
کرمان،  تروریستی  حادثه  دانش آموز  شهدای 
به  و رسیدگی  پیگیری  برای  نیز  را  ویژه ای  تیم 
وضعیت درمان مجروحان این حادثه مأمور کرد 
تا مداوای مجروحان و حادثه دیدگان با پوشش 
کامل هزینه های درمان و تا زمان بهبودی کامل 

انجام شود. 
پیرو این اقدام، مدیرعامل بیمه دانا و هیئت 
همراه با حضور در بیمارستان مدائن تهران، در 
جریان روند درمان امیرعلی سلطان نژاد، نوجوان 

۱۳ ساله جانبازِ این حادثه قرار گرفتند. 
سلطانی نژاد  حسین  گزارش،  این  اساس  بر 
که  سلطانی نژاد  امیرعلی  جانباز،  نوجوان  پدر 
هشت نفر دیگر از اعضای نزدیک خانواده وی 
شامل همسر و دختر ۱۰ ساله اش نیز در حمله 
ضمن  رسیدند،  شهادت  به  کرمان  تروریستی 
تلاش های  و  مساعدت ها  از  تشکر  و  تقدیر 
شبانه روزی مدیرعامل و سایر مدیران ارشد این 
داشت:  اظهار  فرزندش،  مداوای  بابت  شرکت 
تروریستی،  ناگوار  حادثه  این  وقوع  از  پس 
حضور دکتر جعفری مدیرعامل بیمه دانا و تیم 
همراه ایشان در کرمان به منظور ابراز تسلیت و 
همدردی و انجام امور درمان مجروحان در اسرع 
وقت، به عنوان نقطه عطفی در این حادثه تلخ 

به شمار می رود. 
وی با تشریح جزئیات این حادثه و چگونگی 
به شهادت رسیدن دختر، همسر و هفت عضو 
دیگر خانواده خود، افزود: بدون شک اقدامات 
ارزشمند مدیرعامل بیمه دانا بعد از این حادثه، 
فراتر از حد انتظار ما بوده و هیچگاه مساعدت ها 
این شرکت را که  انسان دوستانه  و کمک های 
موجبات دلگرمی بازماندگان این حادثه تلخ را 

فراهم کرده است، فراموش نخواهیم کرد. 
سلطانی نژاد، اقدامات بیمه دانا را همان وعده 
با اشاره به تلاش های وسیع  صادق دانست و 
و بزرگ این شرکت در جهت مداوای امیرعلی، 
فرزند مجروح خود که اکنون در بیمارستان مدائن 
تهران تحت مداواست، گفت: امیدوارم در این 
شرایط سخت و دشوار که بیمه دانا چه از منظر 
تعهدات  به  انسانی  و  اجتماعی  چه  و  قانونی 
بیمه ای خود به طور کامل و جامع عمل کرده 
با  توأم  روزافزون،  پیشرفت  و  موفقیت  است، 
سلامتی، توشه راه مدیرعامل و سایر کارکنان این 
شرکت باشد.  گفتنی است در این بازدید کاظم 
غریب آبادی معاون امور بین الملل قوه قضاییه 
و دبیر ستاد حقوق بشر، سیدسعید مقدم زاده 
مدیركل رفاه و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش 
مدیرعامل  شعبانی  فرشید  دکتر  همچنین  و 

بیمارستان مدائن نیز حضور داشتند.

طبق تفاهم نامه سازمان تامین اجتماعی 
ن.م و بیمه کوثر

صدور بیمه نامه عمر و سرمایه 
گذاری برای چند هزار از ایتام تحت 

پوشش ساتا

به مناسبت سالروز پیروزی انقلاب اسلامی، 
ساتا با همکاری بیمه کوثر از دو طرح الحاقیه 
فرزندان  و  همسر  حوادث  و  عمر  نامه  بیمه 
تحت تکفل بازنشستگان ن.م و بیمه نامه عمر 
و سرمایه گذاری ایتام تحت پوشش ساتا ن.م 

رونمایی کرد.
بیمه  تبلیغات  و  عمومی  روابط  گزارش  به 
سازمان  رییس  با حضور  کوثر، طی جلسه ای 
بازنشستگی نیروهای مسلح تفاهم نامه ای بین 
سازمان بازنشستگی ن.م و بیمه کوثر منعقد 
که حق بیمه ماهیانه بیمه نامه عمر و حوادث 
همسر و فرزندان تحت تکفل بازنشستگان ن.م 
داشته  توجهی  قابل  افزایش  ساتا،  حمایت  با 
است. همچنین در طرح بیمه نامه عمروسرمایه 
گذاری ایتام، ساتا ن.م با پرداخت مبلغی تحت 
عنوان حق بیمه ماهیانه ، علاوه بر تامین منابع 
امکان  آتیه،  در  ای  سرمایه  تشکیل  برای  لازم 
برخورداری از پوشش بیمه عمر را نیز برای این 

عزیزان فراهم کرده است.

رشد ۸۴ درصدی بیمه دی در حق 
بیمه تولیدی

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بیمه 
با اجرای سیاست های تعیین  دی؛ این شرکت 
شده، توانسته با صدور حق بیمه بیشتر و نیز 
مدیریت ریسک بهتر نسبت به دوره ی مشابه 
برخوردار  توجهی  قابل  رشد  از  گذشته،  سال 
ماهه ی  یک  عملکرد  طی  که  طوری  به  گردد. 
منتهی به ۳۰ دی ماه ۱۴۰۲ از محل صدور حق 
درآمد  ریال  میلیون   ۳,۶۵۶,۱۵۴ مبلغ  بیمه، 
کسب نماید که این مبلغ نسبت به عملکرد یک 
ماهه ی مشابه در سال قبل، شاهد رشدی برابر 

با ۸۴ درصد بوده است.
از سوی  منتشره  گزارش  با  مطابق  همچنین 
ماهانه ی  عملکرد  به  نسبت  کدُال  سامانه ی 
مثبت  تراز   ،  ۱۴۰۲ ماه  دی  پایان  به  منتهی 
است. ثبت رسیده  به  "ودی"  برای  ۶۹ درصد 
از دیگر نکات مورد توجه در خصوص عملکرد 
مطلوب بیمه دی می توان به رشد 7۹ درصدی 
فروش حق بیمه و جذب پرتفوهای بزرگ اشاره 
نمود که درآمد این شرکت را قابل اتکا نموده و 
نشان دهنده ی روند رشد سالیانه ی این شرکت در 

این باره است.
بیمه دی طی عملکرد ۱۰ ماهه ی سال مالی 
منتهی به ۲۹ اسفندماه ۱۴۰۲ ، از محل فروش 
حق بیمه مبلغ ۱۶۰,۱۳۲,۵۸۶ میلیون ریال فروش 
داشته که در مقایسه با همین مدت مشابه در 
افزایش حکایت دارد.  سال قبل، از 7۹ درصد 
همچنین بیمه دی توانسته طی عملکرد تجمیعی، 
تراز مثبت 7۶ درصد را برای خود به ثبت رساند. 
با توجه به آن که بیمه دی از جمله مهمترین 
ارایه ی بیمه های  شرکت های بیمه ای کشور در 
درمانی به شمار می آید، از دیگر دست آوردهای 
این شرکت  می توان به افزایش اختلاف میان حق 
بیمه تولیدی و خسارت پرداختی در ۱۰ ماهه ی 
در  که  نمود  اشاره  به ۳۰ دی ماه ۱۴۰۲  منتهی 
افزایش درآمدهای این شرکت نمود عینی داشته 

است.

بیمه تجارت نو، همراه قطب صنعت 
پتروشیمی در نمایشگاه ایران 

پتروکم

شرکت بیمه تجارت نو با حضور در نخستین 
همایش و نمایشگاه بین المللی ایران پتروکم ، 
با ارائه محصولات و خدمات متعلق به صنایع 
و  گرامی  بازدیدکنندگان  میزبان  پتروشیمی، 

فعالان این حوزه خواهد بود . 
به گزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو؛نخستین 
پتروکم  ایران  المللی  بین  نمایشگاه  و  همایش 
۲۴الی ۲۶بهمن ماه سال جاری با رویکرد حمایت 
از شرکت های دانش بنیان در مرکز نمایشگاه های 
بین المللی جزیره کیش برگزار خواهد شد و این 
شرکت با ارائه بسته های بیمه ای و تخصصی برای 
این صنایع، به عنوان یک شریک قابل اعتماد و 

مطمئن، حضور خواهد داشت.
بیمه تجارت نو با توجه به تجربه و تخصص 
خود در زمینه بیمه صنایع پتروشیمی، نفت 
و گاز و با ارائه خدمات مشاوره ای و پشتیبانی 
فنی حرفه ای، تضمین کرده است که مشتریان 
بهره وری  آن  محصولات  و  خدمات  از  خود 

کامل را ببرند.
این حضور فعال در نمایشگاه نشان از تعهد و 
تلاش این شرکت برای ارائه خدمات با کیفیت به 

صنایع حساس و حیاتی کشور است.

شهرداری  آمار  به  بنا  که  است  حالی  در  این 
سال  در  ساختمانی  پروانه  صدور  آمار  تهران، 
سال  و  در  بود  پروانه   ۵۶۰۰ دقیق  طور  به   ۱۴۰۰
گذشته، این میزان به حدود ۱۰  هزار و ۱۰۰ پروانه 
تیراژ  می شود  پیش بینی  نیز  امسال  برای  رسید. 
هزار    ۱۶ حدود  به  پایتخت  در  مسکن  ساخت 
تاکنون،  سال جاری،  برسد.در  ساختمانی  پروانه 
ساختمانی  عوارض  فیش   ۸7۰۰ تهران  شهرداری 
صادر کرده است. از این تعداد کمترین رقم فیش 
متر  معادل  تهران  شهر  یک  منطقه  در  عوارض 
مربعی ۱۲۰  هزار تومان بوده است. البته میانگین 
این  از  منطقه  این  در  عوارض ساخت وساز  ارقام 
رقم بیشتر است؛ در منطقه ۲ کمترین رقم فیش 
عوارض ساخت متر مربعی ۴۳۰  هزار تومان و در 
منطقه ۳ حدود یک میلیون تومان بوده است، اما 
میانگین مبلغ عوارض ساختمانی در این منطقه، 
سه میلیون تومان به ازای هر مترمربع بوده است.
این آمار و ارقام البته که هیچ کدام نیز حکایت 
از وضعیت خوبی در زمینه ساخت و تولید مسکن 
ندارد. اما مساله این است که خبر ورود چینی ها 
روزهای  طی  کشور  ساز  و  ساخت  پروژه های  به 
سازندگان  سوی  از  زیادی  انتقادات  با  گذشته 
داخلی نیز همراه بود؛ سیدمحمد مرتضوی، رئیس 
کانون سراسری انبوه سازان مسکن در این باره به 
»تجارت نیوز« گفته است: »بخش خصوصی بارها 
به وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده، آماده ورود 
به پروژه نهضت ملی مسکن و بافت فرسوده در 
سطح محله است. بخش خصوصی آمادگی دارد 
هیچ  تاکنون  اما  کند،  سرمایه گذاری  و  مشارکت 

مذاکره ای با ما صورت نگرفته  است.« 
مسکن  سازان  انبوه  سراسری  کانون  رئیس 
»اکنون  کرد:  بیان  همچنین  ایران  ساختمان  و 
انعقاد  در حال  دولت  اعلام شده،  یکباره  به  نیز 
انجام  مذاکراتی  و  چینی هاست  با  قراردادهایی 
این  به  نمی توان  ببرند.  پیش  را  پروژه ها  تا  شده 
به  افتخار کرد که چینی ها در حال ورود  مسئله 
و  بخش خصوصی  ظرفیت های  تا  هستند  کشور 
ظرفیت های بزرگی که در حوزه توسعه گری شهری 
چینی ها  شود.  گذاشته  کنار  دارد،  وجود  کشور 
قیمت  با  داخلی  سازندگان  مانند  نمی توانند 
تمام شده کمتری کار را به سرانجام برسانند، برخی 
پرداخت  آنها  به  ارزی  به صورت  باید  هزینه ها  از 
داشته  وجود  نفت  تهاتر  بحث  اگر  حتی  شود، 
باشد، این شک و تردید مطرح است که نفت با 
چه قیمتی واگذار خواهد شد. در گذشته هم این 
ابهامات وجود داشت و با وجود اینکه مطرح شد، 

پاسخی برای آن دریافت نشد.«
اما و اگر حضور چین در بازار مسکن ایران

با  ها  چینی  حضور  مساله  رسد  می  نظر  به 
موج  و  شد  خواهد  رو  به  رو  گسترده  انتقادات 
انتقادات احتمالا شدت بیشتری نیز خواهد گرفت.
کارشناس  روانشادنیا،  مهدی  حال،  همین  در 
مساله  به   ۲۴ اقتصاد  با  گفتگو  در  مسکن  بازار 
ورود چینی ها به عرصه ساخت و ساز در کشور 
می پردازد. او معتقد است از اصلی ترین آسیب های 
این ورود حذف بیشتر تامین کنندگان ایرانی بخش 

ساختمان از بازار های اصلی خواهد بود.
در  چینی ها  حضور  درباره  روانشادنیا  مهدی 
»بازار  اقتصاد ۲۴ می گوید:  به  ایران  بازار مسکن 
مسکن  متناسب  عرضه  کمبود  از  ایران،  مسکن 
رنج می برد و این الگوی تقاضایی که وجود دارد با 
الگوی ساختی که اکنون در بازار ایران وجود دارد، 
همخوانی و تناسب ندارد. در واقع عرضه و تقاضا 
در بازار مسکن از عدم توازن رنج می برد. در مساله 
کمبود در بازار مسکن تقریبا کسی تردیدی ندارد. 
این که ما دستکم به یک میلیون واحد مسکن 
نیاز داریم و کمبود این یک میلیون چه در شکل 
وضح  به  ساز  و  ساخت  در شکل  چه  و  نوسازی 
توافق  آن  روی  بر  همه  تقریبا  و  می شود  حس 

دارند.«
اصلی ترین  درباره  اما  مسکن،  کارشناس  این 
محرک های ورود چینی ها به حوزه ساخت و ساز 
ما  اینکه  برای  »اما  می کند:  تصریح  نیز  ایران  در 
به هدف ساخت یک میلیون مسکن برسیم، سه 
شود.  حل  و  بگیرد  قرار  توجه  مورد  باید  مساله 
یکی ابزار مالی است که باید مشخص شود به چه 

ترتیبی باید تامین مالی شود تا کار جلو برود.
ضوابط  و  قانونی  و  حقوقی  موارد  دوم،  مساله 
گیر  پا  و  دست  بسیار  گاه  که  است  مجوز ها  و 
است. سومین مورد نیز بستر فنی و مهندسی و 

توانایی های علمی فنی در کشور است.«
ایران در حوزه فنی و مهندسی مسکن، کشوری 

پیشرو است
روانشادنیا در ادامه می افزاید: »ما در حوزه سوم 
در  یعنی  این  داریم.  را  و مساله  کمترین مشکل 
ساخت  فناوری  لحاظ  از  مهندسی  و  فنی  حوزه 

از چینی ها نداریم و  مسکن ما هیچ چیزی کمتر 
اینکه ما  از  علت اصلی که جلوگیری کرده است 
بتوانیم یک میلیون مسکن در سال را مطابق الگو 
بحث  یعنی  دوم،  و  اول  بسازیم، همین موضوع 

مالی و بحث حقوقی است.
در بحث مالی، میانگین متراژ پروانه هایی که در 
کشور صادر می شود حدود ۶۰۰ متر مربع است 
که عدد  است  مربع  متر  تهران حدود ۱۱۰۰  در  و 
ناچیزی است و نشان می دهد که حجم سرمایه 
گذاری در حوزه مسکن ما، کوچک است و علت 
برای  متنوعی  ابزار های  ما  که  است  این  نیز  آن 
تامین مالی بخش مسکن نداریم. حالا یا از سرمایه 
شخصی استفاده می کنیم، یا از تسهیلات و یا از 
محل پیش فروش است که این سرمایه ها تامین 

می شود.
صندوق های زمین و مسکن و شرکت های بورسی 
مسکن  مالی  تامین  در  اندکی  سهم  همه   ... و 
سال های  در  نیز  خارجی  گذاری  سرمایه  و  دارند 
گذشته عملا در این بازار حضور نداشته است. از 
این حیث شاید ورود سرمایه ها در مقیاس بزرگ 
بتواند راهگشا باشد، به خصوص وقتی که سرمایه 
بزرگ در میان باشد می تواند بر روی موضوع دوم 

نیز اثرگذار باشد.«
بحران مجوز در حوزه ساخت و ساز جدی است

به  اشاره  با  همچنین  مسکن  کارشناس  این 
در  ساز  و  ساخت  عرصه  در  موجود  بحران های 
و  کسب  »موانع  می گوید:   ۲۴ اقتصاد  به  کشور 
کاری ما بسیار زیاد است و جلوگیری می کنند از 
اینکه سرعت در عملکرد وجود داشته باشد. کما 
اینکه ما یکی از بدترین رتبه ها را در شاخص کسب 
و کار داریم و یکی از بدترین بخش ها در صدور 
مجوز برای بخش ساختمان را نیز دارا هستیم.  گاه 
صدور مجوز ساختمان چندین ماه وقت و انرژی 
سرمایه گذار را هدر می دهد و این خودش نیز یک 
مانع جدی است. شاید ورود سرمایه های بزرگ آن 
بتواند  نوع چینی  از جنس خارجی و آن هم  هم 

کمک کند برخی از این موانع که برای داخلی ها باز 
نمی شود به یمن حضور چینی ها رخ بدهد.«

وی البته در ادامه به روند گشایش در این بازار 
»اگر  می گوید:   ۲۴ اقتصاد  به  و  کرده  اشاره  نیز 
این اتفاق بیفتد خود به خود یک مسیر گشایشی 
حاصل می شود که داخلی ها نیز روان تر کار کنند. 
فضای کسب و کار ما فضای روان و ساده ای برای 
اصلی ترین علت  از  یکی  و  نیست  فعالیت کردن 
های آن نیز این است که ما یا با دنیا کار نکردیم 
صنعت  در  خصوص  به  کردیم  کار  کمتر  یا  و 
ساختمان و کمتر پیمانکاران بین المللی آمده اند 
انبوه  بازار  وارد  پیمانکاران  این  که  زمانی  اتفاقا  و 
سازی کشور می شوند با این مدل از گرفتاری ها نیز 
رو به رو می شوند و این مشکلات نیز خودش را 
نشان می دهد. بالاخره شاید مسئولین نیز متوجه 
شوند که چطور می توانند این کار را حل و فصل 
لزوما  نمی توان  را  چینی ها  بنابراین حضور  کنند؛ 

امر منفی تلقی کرد.«
به  اشاره  با  همچنین  روانشادنیا  مهدی 
باید  آنچه  و  مسکن  حوزه  در  کشور  ظرفیت های 
در نظر گرفته شود به اقتصاد ۲۴ می گوید: »اما 
نکته ای که باید در این میان خیلی به آن دقت کرد 
این است که، ما امروز خوشبختانه یا متاسفانه با 
مازاد ظرفیت در حوزه عرضه خدمات ساختمانی 

مواجه هستیم.
ما هم در تولید ما و هم در ارائه خدمات فنی و 
مهندسی از ظرفیت خوبی برخورداریم. اگر ورود 
و  ما  هموطنان  که  شود  این  به  منجر  چینی ها 
نیروی کار فعال و متخصص که کشور بر روی آنان 
سرمایه گذاری کرده بیکار شوند و یا ظرفیت آنان 
اشغال شود می تواند یک آسیب جدی تلقی شود؛ 
بنابراین باید در بحث های رخ داده و تفاهم ها نیز 
انجام  ایرانی  تاکید شود که اجرا توسط گروه های 
روش های  در  نیز  بهبودی  یا  و  اصلاح  اگر  شود. 
ساخت و یا فناوری وجود دارد باید در قالب انتقال 

فناوری به گروه های ایرانی این اتفاق بیفتد.«

نیروی متخصص بومی در حوزه ساخت و ساز 
نباید نادیده گرفته شود

می کند:  خاطرنشان  چنین  هم  کارشناس  این 
»من در جمع بندی حضور مفید یا بحران وجود 
بگویم  باید  کشور  ساختمان  در صنعت  چینی ها 
که حسن حضور چینی ها در بخش تسهیل فضای 
مالی  تامین  و  موانع حقوقی  رفع  و  کار  و  کسب 
بزرگ مقیاس می تواند این اشکال را داشته باشد 
که از فناوری و نیرو های بومی و ظرفیت های داخلی 
استفاده مناسبی نشود. اگر به این مورد آخر دقت 
شود ورود چینی ها و یا هر گروهی از هر کشوری 
به صنعت ساختمان ایران در بلند مدت می تواند 
با ایجاد یک فضای رقابتی به شفافیت و بهبود فضا 
و  اصلاح ضوابط  شاید  و  قیمت ها  آمدن  پایین  و 

مقررات ما در جهت تثبیت امور بیانجامد.
ایرانی  نیروی  توسط  باید  کار  این  عمده  اساسا 
توسط  می تواند  مالی  تامین  بحث  و  شود  انجام 
چینی ها صورت گیرد و اگر این اتفاق به این شکل 
تامین  این  بود.  خواهد  مثبتی  اتفاق  حتما  باشد 
مالی حتی می تواند از طریق تهاتر انجام شود، اما 
این است که پولی در مقیاس بزرگ وارد  مساله 

صنعت ساختمان کشور شود.«
البته روانشاد نیا در پایان نیز با اشاره به توان 
 ۲۴ اقتصاد  به  نیز  کشور  داخل  در  فنی  بالای 
داشتن  در  دنیا  »ایران چهارمین کشور  می گوید: 
نشان  این  و  است  مهندسی  التحصیلان  فارغ 
می دهد ما از کشور هایی هستیم که در این مورد 
امتیاز داریم و حتی تا ۵ میلیون دلار در سال فقط 
وجود  ایران  در  مهندسی  فنی  خدمات  صادرات 
دارد. من می توانم بگویم که ما در حوزه فن آوری 
ساخت ساختمان چیزی از چینی ها کم نداریم اگر 
حتی  کنیم،  کمک  هم  همدیگر  به  می توانیم  چه 
شرایط و ضوابط ملی ساختمان ایران و مسائل فنی 
ما در بعضی از حوزه ها خیلی هم سخت گیرانه تر 
از ضوابطی است که چینی ها در حوزه ساخت و 

ساز خود رعایت می کنند.«

حضور اژد های زرد در بازار ساخت و ساز کشور؛ فرصت یا تهدید؟ 

تَرک چینی بر مسکن ایران
گروه اقتصاد - وعده ساخت سالانه یک میلیون مسکن و در مجموع چهار سال، چهار میلیون مسکن را در آستانه سال سوم دولت رئیسی، همچنان باید از 
مهم ترین وعده های انتخاباتی این رئیس دولت دانست، وعده ای که هر چند در همان زمان نیز منتقدان بسیاری نسبت به امکان انجام آن واکنش نشان 
دادند و بار ها گفته بودند که احتمالا امکان انجام چنین وعده ای نزدیک به هیچ است. کما اینکه در آخرین ماه های سال دوم دولت رئیسی، بیش از همیشه 
اکنون مشخص است که امکان ساخت این تعداد مسکن ناممکن است، چنان که حتی خود دولت نیز وعده را تغییر داد و این بار حرف از ساخت یک میلیون 
مسکن در یک سال زده می شود، وعده ای که به نظر می رسد برای اجرای آن نیز اکنون دولت در تنگنای تامین مالی قرار گرفته است و به نظر می رسد حالا 

باید با به میان کشیدن پای چینی ها و شاید تهاتر نفتی، دولت در پی جبران این وضعیت باشد.

ایران چهارمین 
کشور دنیا در 
داشتن فارغ 
التحصیلان 

مهندسی 
است و حتی 
تا 5 میلیون 
دلار در سال 
فقط صادرات 
خدمات فنی 
مهندسی در 
ایران وجود 

دارد و می توانم 
بگویم که 

ما در حوزه 
فن آوری ساخت 

ساختمان 
چیزی از 

چینی ها کم 
نداریم

بازار طلا از ابتدای بهمن ماه تا امروز روز های پرنوسانی را پست سر گذاشته است. البته 
آغاز این روند به دی ماه و رشد یکباره دلار بازمی گردد، رشدی که در تمام یک سال گذشته 

با عنوان جهش فنر ارزی نسبت به آن هشدار داده می شد. 
به تبعیت از بازار ارز، طلا نیز تحت تاثیر قرار گرفت و حالا یک هفته ای می شود که با 
گذراندن روند کاهشی خود در دامنه محدودی نوسان می کند.آنطور که فعالان بازار طلا 
می گویند هر افزایش قیمتی به معنای رشد تقاضا در بازار نیست و رکود، قصه یکساله 
بازار ها در یک سال گذشته همچنان در این بازار می تازد. »نادر بذرافشان« رئیس اتحادیه 
طلا و جواهر تهران در گفتگو با اقتصاد ۲۴ از تداوم این وضعیت خبر داده و می گوید 
افت ۸۰ تا ۹۰ درصدی معاملات طلافروشان را به دنبال داشته است. رئیس اتحادیه طلا و 
جواهر تهران پیش از این اعلام کرده بود در بخشی از این حساب ها مبالغی جابجا شده و 
پول به حساب صرافی رفته است؛ برای مثال شخصی ۵ سکه فروخته و پول آن به حساب 

صرافی رفته و ارز خریداری کرده است.
اما به گفته او بخشی هم مربوط به سامانه جامع تجارت است، سامانه ای که چندی 
پیش نیز طلافروشان در اعتراض به ثبت دارایی های خود در آن اعتصاب کرده بودند.

بذرافشان با بیان اینکه اگر مشکلی در گردش حساب افراد بوده است یا هر دلیل دیگری 
قبلش باید از آنها توضیح بخواهند نه اینکه بدون هماهنگی همه حساب ها را ببندند، 
توضیح می دهد: متاسفانه تعدادی از این حساب ها از ۳ ماه قبل مسدود است و در ۲۰ 

روز گذشته تعدادی حساب دیگر نیز اضافه شده است. 
به ازای هر حساب بانکی ۱۰ تا ۱۵ نفر درگیر است

او در ادامه می افزاید: ما همچنان پیگیر این موضوع از ارگان های مختلف هستیم. لیست 

حساب هایی که در دست داشتیم، شرایط و مشکلاتی که در حوزه صنعت و مبادلات به 
وجود آمده را به صورت تلفنی و نامه نگاری به آن ها اعلام کردیم. در حال حاضر تا ۸۰، ۹۰ 
درصد همکاران ما نمی توانند مبادلاتشان را انجام دهند چون حساب ها مسدود است و نه 
پولی واریز می شود و نه می توانند برداشتی کنند. متاسفانه قوانین دست و پا گیر و تعدد 
سامانه ها و فشاری که از این طریق به وجود آمده سبب یک بحرانی شده که در نتیجه 
آن معاملات تعهدی همکاران ما به مشکل خورده است. آن طور که بذرافشان می گوید 
تقاضایی که از ابتدای سال شرایطش مساعد نبود، با اعلام خبر سود ۳۰ درصدی گواهی 
سپرده بیش از پیش تحت تاثیر قرار گرفت و سبب شد عده ای به فروش طلا و سکه خود 

روی بیاورند تا پول خود را به آن سمت ببرند.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا مسدود شدن حساب ها، مصرف کنندگان را نیز با 
مشکل مواجه می کند یا خیر به اقتصاد ۲۴ می گوید: این محدودیت در معاملات فعلا 
شامل مصرف کننده خرد نمی شود؛ اما مثلا در این روز ها که شب عید است برخی 
همکاران از شهرستان می آیند که جنس خود را جور کنند. آن ها بخشی از طلایشان را 
می خواهند به پول تبدیل کنند، اما حسابی نیست که بنکداران به آن پول بریزند تا آن طلا 
فروش بتواند طلای آبشده بخرد و جنسش را تهیه کند؛ در نتیجه معاملات در سراسر 

کشور ۸۰، ۹۰ درصد کاهش پیدا کرده است.
این فعال بازار طلا در مورد پیش بینی قیمت طلا می گوید: وقتی قیمت ها به ثبات نسبی 
و جایگاه عملیاتی خود برسد، احتمال کاهش قیمت کم است. اما همچنان با توجه به 
حرکات بازار جهانی طلا و نوسانات بازار ارز امکان افزایش وجود دارد. این افزایش را بانک 

مرکزی می تواند با کنترل قیمت ارز و همچنین عرضه سکه مدیریت کند.

حساب طلافروشان همچنان مسدود است 
افت ۹۰ درصدی معاملات طلا در کشور


